

“ဒီဗီဘီဒီဘီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

<b>Debate on DVB TV</b>	
<b>Sunday:</b>	<b>19:15 (New), 21:00</b>
<b>Monday:</b>	<b>10:15, 15:15, 21:00</b>
<b>Wednesday:</b>	<b>10:15, 15:15</b>
<b>Friday:</b>	<b>15:15, 21:00</b>



အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊  
 ကုန်သည်လမ်းနှင့်  
 ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊  
 ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

**DVB**

ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့

**“မြန်မာ့ဒီမိုကရေစီအပြောင်းအလဲ  
 မြန်သလား ? နှေးသလား ?”**

ဖြစ်ပါတယ်။

မှတ်ချက်ပေးလိုတာ

အကြံပြုလိုတာ

မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း

ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့

debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး

### “မြန်မာ့ဒီမိုကရေစီအပြောင်းအလဲ မြန်သလား ? နှေးသလား ?” (သာလွန်ဖောင်းထက်)

၂၀၁၅ ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလ ၈ ရက်နေ့မှာ ပြည်သူ့လူထုရဲ့ ထောက်ခံမှုနဲ့ အာဏာရယူခဲ့တဲ့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဦးဆောင်တဲ့ NLD အစိုးရ၊ လွှတ်တော် အသက်ဝင်လာတာ ၂ နှစ်နီးပါးရှိလာပြီ ဖြစ်ပေမယ့် နိုင်ငံအတွက် အပြောင်းအလဲ ဘာမှမလုပ်နိုင်သေးဘူးဆိုပြီး ဝေဖန်မှုတွေ ရှိနေပါတယ်။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဟာ ၂၀၁၅ ရွေးကောက်ပွဲ မဲဆန္ဒနယ်စည်းရုံးပွဲတွေမှာ တိုင်းပြည်နဲ့ ပြည်သူ့လူထုကိုပေးခဲ့တဲ့ ကတိတွေဟာ NLD အစိုးရဖြစ်လာချိန်မှာ အကောင်အထည်ဖော်နိုင်ပြီလားဆိုတာ သုံးသပ်မှာပါ။

#### ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်၏ ရွေးကောက်ပွဲဝင် ကတိကဝတ် ၃ ခု

၂၀၁၅ ခုနှစ် ရွေးကောက်ပွဲမတိုင်မီ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဟာ ပြည်သူ့လူထုနဲ့ တိုင်းပြည်ကိုပေးခဲ့တဲ့ ရွေးကောက်ပွဲဝင် ကတိကဝတ် ၃ ခု ရှိခဲ့ပါတယ်။ အဲဒါကတော့ ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေး၊ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး၊ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေးပါပဲ။ NLD အစိုးရနဲ့ လွှတ်တော်တွေဟာ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့ ရွေးကောက်ပွဲဝင် ကတိကဝတ် ၃ ခုကို အကောင်အထည်ဖော်ဖို့ ကြိုးပမ်းနေပေမယ့်လည်း အရာမထင်တဲ့ အခြေအနေမှာ ရှိနေပါတယ်။

#### ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေး

ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ၂၀ ရာစု ပင်လုံညီလာခံ ကျင်းပခဲ့ပေမယ့်လည်း ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ခရီးနီးမလာဘဲ တိုက်ပွဲတွေ အရှိန်ပိုမြင့်လာပြီး စစ်ဘေးရှောင်ပြည်သူတွေ ထောင်နဲ့ချီ တိုးပွားလို့ လာနေဆဲပါပဲ။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် ကိုယ်တိုင်က NCA တစ်နိုင်ငံလုံး အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေးလက်မှတ်ရေးထိုးဖို့အတွက် တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေကို တိုက်တွန်းနေတာမို့ NCA ကို လက်မခံသေးတဲ့ တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေနဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေး၊ နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးဖို့ရာ ပိုမို အလှမ်းဝေးလာနေပါတယ်။

NLD အစိုးရအနေနဲ့ ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ကြိုးပမ်းနေရင်းမှာပဲ တိုင်းရင်းသားတွေရဲ့ ယုံကြည်မှု တဖြည်းဖြည်း လျော့နည်းလာနေတာကတော့ အသေအချာပါပဲ။ တပ်မတော်နဲ့ အဆင်ပြေစေရေးကို ဦးတည်နေရတာကြောင့် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့ ၂ နှစ်နီးပါး ကာလအတွင်း ငြိမ်းချမ်းရေးကြိုးပမ်းမှုတွေဟာ အရာမထင်သေးဘဲ ရှေ့ဆက်ပိုမိုဆိုးဝါးတဲ့ အခြေအနေတွေဆီ မရောက်ဖို့ NLD အနေနဲ့ ရုန်းကန်နေရတယ်လို့ နိုင်ငံရေးလေ့လာသူတွေက ဝေဖန်သုံးသပ်ကြပါတယ်။

#### တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး

တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးဆိုတာကို NLD က အကြိမ်ကြိမ် ပြောဆိုခဲ့ပေမယ့်လည်း NLD အစိုးရ ၁ နှစ်ပြည့်လာချိန်အထိ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးဟာ စိန်ခေါ်မှုများစွာနဲ့ ရင်ဆိုင်နေရပါတယ်။ တရားရုံး တွေမှာ အကျင့်ပျက်ခြစားမှုတွေ ရှိနေဆဲဖြစ်တာကြောင့် ပြည်သူ့လွှတ်တော်က မတ်လ ၇ ရက်နေ့မှာ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးအတွက် တရားရေးကဏ္ဍ တိမ်းစောင်းနေမှု ပြန်လည်တည်မတ်ရေး အဆိုတစ်ရပ်တင်ပြီး ပြည်ထောင်စုတရားလွှတ်တော်ချုပ်ကို တိုက်တွန်းကြောင်း ဆွေးနွေးခဲ့ရာမှာ ပြည်ထောင်စု

တရားလွှတ်တော်နဲ့ ပြည်သူ့လွှတ်တော်အကြား အခြေအနေတွေ တင်းမာတဲ့အထိ ဖြစ်ခဲ့ပါသေးတယ်။

လတ်တလော အမှုအခင်းတွေများလာတာ၊ ပြည်သူ့လူထုရဲ့ လုံခြုံမှုအပိုင်း စိုးရိမ်စရာ ဖြစ်လာတာတွေကြောင့် တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးကဏ္ဍမှာ အတော်ကို ဝေဖန်ခံနေရပါတယ်။ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေအရ ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီးဌာန ဝန်ကြီးရာထူးကို တပ်မတော်က အဆိုပြုတဲ့ တပ်မတော်သားကိုသာ သမ္မတက ခန့်အပ်ပိုင်ခွင့်ရှိတာမို့ တရားဥပဒေစိုးမိုးမှု အားနည်းတာက အစိုးရမှာ တာဝန်မရှိဘဲ တပ်မတော်က ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲတဲ့ ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီးမှာပဲ တာဝန်ရှိတယ်ဆိုပြီး ဝေဖန်ကြပါတယ်။

၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်ရေး အမျိုးသား ဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ရဲ့ ရွေးကောက်ပွဲ ကတိကဝတ်တွေထဲမှာ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေး ဆိုတာဟာ တိုင်းရင်းသားတွေနဲ့ ပြည်သူ့လူထုတရပ်လုံး ထောက်ခံမှုရှိခဲ့တဲ့ ကတိကဝတ် ၁ ခုလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ သမ္မတဟောင်း ဦးသိန်းစိန်အစိုးရလက်ထက်မှာ NLD ဟာ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေး လူထုလှုပ်ရှားမှု တစ်ရပ် ဖော်ဆောင်ခဲ့ပြီး လူထုရဲ့အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေး လက်မှတ် ၅ သန်းကို ကောက်ခံ ရယူခဲ့ပါတယ်။

ဒါပေမယ့်လည်း တကယ်တမ်း NLD အစိုးရနဲ့ လွှတ်တော်တွေ အသက်ဝင်လာချိန်မှာတော့ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေးဟာ အတော်ကို အသံတိတ်သွားခဲ့ပါတယ်။ လွှတ်တော်ထဲမှာလည်းပဲ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေးနဲ့ ပတ်သက်လို့ လှုပ်ရှားမှုအတော်ကို နည်းပါးနေဆဲပါပဲ။ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေး ကတိကဝတ်ဟာ ၁ နှစ် ပြည့်လာပေမယ့်လည်း အရာမထင်သေးဘူးလို့ပဲ ဆိုရမှာပါ။

#### အကျင့်ပျက်ခြစားမှု တိုက်ဖျက်ရေး

NLD အစိုးရလက်ထက်မှာ အကျင့်ပျက်ခြစားမှုတိုက်ဖျက်ရေးနဲ့ ပတ်သက်လို့ ဆောင်ရွက်ချက် အတော်ကို အားနည်းလွန်းလှပါတယ်။ အစိုးရအဖွဲ့ အစည်းတစ်ခုဖြစ်တဲ့ အဂတိလိုက်စားမှုတိုက်ဖျက်ရေးကော်မရှင်မှာလည်း အဖွဲ့ဝင်အသစ်တွေ ခန့်အပ်တာမျိုးမရှိဘဲ ယခင် လူဟောင်းတွေကိုသာ ဆက်လက်ခန့်ထားတာ တွေရတဲ့အပြင် အရေးယူမှု အပိုင်းမှာလည်း အတော်ကို အားနည်းလှပါတယ်။ အကျင့်ပျက်ခြစားမှုတွေနဲ့ ပတ်သက်လို့ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ်ဆီ တိုက်ရိုက်တိုင်ကြားနိုင်တဲ့ အွန်လိုင်းစာမျက်နှာ ဝန်ဆောင်မှုကို ဖွင့်လှစ်ခဲ့ပေမယ့်လည်း အစိုးရတစ်ခုလုံး အနေနဲ့ ခြုံငုံကြည့်ရှင်တော့ ခြစားမှုတွေအပေါ် အရေးယူ ဆောင်ရွက်မှု ထင်သာမြင်သာ မရှိတာကို တွေ့ရပါတယ်။ NLD ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင် ဦးဉာဏ်ဝင်းကတော့ သိပ်မကြာခင် အကျင့်ပျက်ခြစားမှုတွေနဲ့ ပတ်သက်လို့ အစိုးရက လုပ်ဆောင်သွားမယ်လို့ မီဒီယာအင်တာဗျူး တစ်ခုမှာ ပြောဆိုထားပါတယ်။ အစိုးရခေါင်းဆောင်ပိုင်းမှာတော့ ခြစားမှုကိစ္စမျိုး မကြားရဘူးဆိုတဲ့ ဝေဖန်သုံးသပ်မှုတွေလည်း ရှိပါတယ်။

#### ဒီမိုကရေစီနဲ့ လူ့အခွင့်အရေး

NLD အစိုးရဟာ ဒီမိုကရေစီနဲ့ လူ့အခွင့်အရေးကို မြှင့်တင်ပေးမယ့် အစိုးရအဖြစ် အများက မျှော်လင့်ထားခဲ့ပေမယ့်လည်း လက်တွေ့မှာ ဒီမိုကရေစီနဲ့ လူ့အခွင့်အရေးမြှင့်တင်မှု အတော်ကို နှေးကွေးတယ်လို့

နိုင်ငံရေးလေ့လာသုံးသပ်သူတွေက ဆိုပါတယ်။

လတ်တလော နိုင်ငံတဝန်းမှာ နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသား ဖမ်းဆီးထိန်းသိမ်းထားမှု ၂၅၀ လောက်ရှိနေပြီး ၉၀ ဝန်းကျင်လောက်ဟာ ထောင်ဒဏ်ကျခံနေကြောင်း၊ အမှုရင်ဆိုင်နေရသူတွေလည်း များပြားစွာ ရှိနေကြောင်း၊ အထူးသဖြင့် လယ်သိမ်းခံရလို့ လယ်ယာမြေ ပြန်လည်ရရှိရေးအတွက် တိုက်ပွဲဝင်ရင်း အမှုရင်ဆိုင်နေရသူ များပြားကြောင်း AAPP အဖွဲ့ရဲ့ ထုတ်ပြန်ချက်တွေအရ သိရှိရပါတယ်။

ဒါ့အပြင် ဆက်သွယ်ရေးဥပဒေ ၆၆ ယ နဲ့ အရေးယူခံရမှုတွေ များပြားလာတဲ့အပြင် အစိုးရနဲ့ တပ်မတော် ကိုယ်တိုင်က ၆၆ ယ ကို နိုင်ငံရေးလက်နက်သဖွယ် အသုံးပြုလာတာတွေလည်း ရှိနေပါတယ်။ ၆၆ ယ ပယ်ဖျက်ပေးဖို့ တောင်းဆိုမှုတွေကိုလည်း NLD အစိုးရနဲ့ လွှတ်တော်က မျက်ကွယ်ပြုထားပါတယ်။

အလားတူပါပဲ အစိုးရအနေနဲ့ လွတ်လပ်တဲ့ ပုဂ္ဂလိက သတင်းမီဒီယာတွေ အပေါ်မှာလည်း ဆက်ဆံမှုနည်းပါးလှပြီး ပုဂ္ဂလိကမီဒီယာတွေ ဖွံ့ဖြိုးရေးအတွက် လှုပ်ဆောင်မှု နည်းပါးနေပါတယ်။ ယခင် စစ်အစိုးရ အသုံးပြုခဲ့တဲ့ အစိုးရမီဒီယာ ဝါဒဖြန့်ချိရေး ယန္တရားကို NLD အစိုးရလက်ထက်မှာ အကြီးအကျယ် ဆက်လက်အသုံးပြုနေတာကလည်း ဒီမိုကရေစီနဲ့ လူ့အခွင့်အရေးကို အားမပေးမှုအဖြစ် ရှုမြင်ခံနေတာပါ။

#### အထွေထွေ ကုန်ဈေးနှုန်းမြင့်တက်ခြင်း

NLD အစိုးရသစ် လက်ထက်မှာ စီးပွားရေး အတော်ကို ကြပ်တည်းလှပြီး အထွေထွေကုန်ဈေးနှုန်း မြင့်တက်မှုတွေ အကြီးအကျယ် ဖြစ်ပေါ်လာနေပါတယ်။ အမေရိကန်စီးပွားရေးပိတ်ဆို့မှု ဖယ်ရှား လိုက်နိုင်ပေမယ့်လည်း မြန်မာ့စီးပွားရေး တိုးတက်လာခြင်းမရှိဘဲ အထွေထွေကုန်ဈေးနှုန်း မြင့်တက်လာတာကြောင့် ၁ နှစ်အတွင်း ပြည်သူ့လူထု ပိုမိုကြပ်တည်း လာနေပါတယ်။ ၂၀၁၆ ခုနှစ် ကုန်ဈေးနှုန်းတွေနဲ့ နှိုင်းယှဉ်ရင် တစ်နှစ် ပြည့်လာချိန် ၂၀၁၇ ခုနှစ်မှာ ကုန်ဈေးနှုန်းအားလုံးက ၃၀ ရာခိုင်နှုန်း မြင့်တက်သွားခဲ့ပါတယ်။ ငွေလဲနှုန်းမတည်ငြိမ်တာ၊ စက်သုံးဆီဈေးနှုန်းတွေ မြင့်တက်လာတာ၊ အစိုးရလုပ်ထုံးလုပ်နည်းတွေ မကြာခင် ပြောင်းလဲတာ၊ စီးပွားရေးမူဝါဒ မတည်ငြိမ်တာတွေကြောင့် မြန်မာ့စီးပွားရေးဟာ ၁ နှစ်အတွင်း အတော်ကို ကတိမ်းကပါး ဖြစ်စေခဲ့တယ်လို့ စီးပွားရေးလေ့လာ သုံးသပ်သူတွေက ဆိုကြပါတယ်။ ဒါ့အပြင် နိုင်ငံခြား ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု အပိုင်းမှာလည်း အတော်ကို ကျဆင်းပြီး အစိုးရဘတ်ဂျက်မှာလည်း လိုငွေပြန်ဆဲ ဖြစ်တယ်လို့ အစိုးရထုတ်ပြန်ချက်တွေအရ သိရပါတယ်။

#### သိမ်းဆည်းမြေယာများ မူလပိုင်ရှင်ထံ ပြန်လည် ပေးအပ်ခြင်း

NLD အစိုးရ လက်ထက်မှာတော့ သိမ်းဆည်းမြေယာ အများစုကို မူလပိုင်ရှင်တွေထံကို ပြန်လည် လွှဲပြောင်းပေးအပ်တာတွေ အရှိန်အဟုန်မြင့် ဆောင်ရွက်နေပါတယ်။ မူလပိုင်ရှင်တွေကို သေချာစိစစ်ပြီး ပြန်လည်ထုတ်ပေးနေရာမှာ အခုဆိုရင် လယ်ယာမြေ သိန်းချီ မူလပိုင်ရှင်တွေထံကို ပြန်လည် ပေးအပ်နေတာလည်း တွေ့ရပါတယ်။ NLD အစိုးရ လက်ထက်မှာတော့ မြေသိမ်းမှုတွေ လုံးဝနီးပါး မကြားရတော့တာမို့ အစိုးရသစ်ရဲ့ ရှားပါးတဲ့ အောင်မြင်မှုတွေထဲက တစ်ခုလို့ ဆိုနိုင်ပါတယ်။